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     محمد صادقي
جذب توريست هاي مس��لمان كه حاضر نیستند درهتل هايي 
اقامت كنند كه مشروبات الكلي سرو مي كنند يا در محل هايي 
حاضر شوند كه از نظر پوش��ش لباس و آداب رفتاري با عقايد 
اسلامي در تضاد است، باعث ش��ده تا كشورهايي مانند تركیه 
و مالزي پیشگام در جذب توريست هاي مسلمان باشند و اين 
نوع گردشگري را با نام »گردشگري حلال« دسته بندي كنند. 
تركیه كه از يك سو با ايجاد جاذبه هاي مورد نظر توريست هاي 
غربي توانسته است در جذب گردش��گراني از روسیه گرفته تا 
آلمان و امريكا موفق باش��د، نگاهي جدي نیز به توريست هاي 
مس��لماني دارد كه مي خواهند يك س��فر خانوادگي خارج از 
مسائل غیر اخلاقي داشته باشند. مسلماناني كه حفظ و احترام به 

باور هاي مذهبي برايشان در سفر اولويت اصلي قرار دارد. 
گردشگري حلال از گونه هاي جديد گردشگري به شمار مي آيد 
كه كشورهاي مسلمان توانس��ته اند در آن پیشگام باشند. گفته 
مي ش��ود بین 10 تا 20 درصد از حجم كل گردشگران جهان به 
گردش��گري حلال اختصاص دارد. از اين رو است كه كشورهاي 
اروپايي نیز به منظور س��هیم ش��دن در اين بازار رو به گسترش 
گردشگري حلال هس��تند، هتل هايي كه در آنها رعايت شئون 
اس��لامي مانند عدم سرو مش��روبات الكلي يا مس��ائل اخلاقي 
رعايت مي شود، مورد توجه توريس��ت هاي مسلمان قرار گرفته 
و تورهاي گردشگري با عنوان توريس��ت حلال در حال فعالیت 
هس��تند. اكنون با توجه به برقراري آداب و مقررات اسلامي در 
كش��ورمان و اينكه توريسم حلال باعث مي ش��ود مشكلاتي از 
نظیر تفاوت هاي فرهنگي كمتر پیش بیايد، سؤال مهم اين است 
كه سهم ما از گردشگري حلال در جهان چقدر است؟ برخي از 
اعضاي كمیسیون فرهنگي مجلس معتقدند ايران پتانسیل لازم 
براي داشتن درآمد 30 میلیارد دلاري از توريسم حلال را دارد. 
بر اساس چشم انداز 1404 يعني هشت س��ال ديگر كشورمان 
بايد سالانه حداقل 20 میلیون گردشگر داشته باشد. رقمي كه 
گويا با شرايط فرهنگي كشورمان رسیدن به آن سخت باشد. از 
همین رو است كه كارشناسان جايگزيني ورود گردشگر غربي را 
با گردشگران كشورهاي مسلمان پیشنهاد مي كنند. هم اكنون 
كش��ورمان حدود 3 درصد از بازار گردشگري حلال را در دست 
دارد، درصدي پايین براي كش��وري ك��ه داراي اماكن متبركه 
متعددي است كه از سوي مسلمانان جهان مورد توجه و تكريم 
هستند. علیرضا سلیمي، نماينده مجلس شوراي اسلامي يكي از 
راه هاي افزايش بازار گردش��گري حلال در كشورمان را توسعه 
تبلیغات گردش��گري عنوان مي كند و مي گويد: 37 سال است 
كه در ساختار گردشگري كشور و مكان هاي تاريخي، فرهنگي، 

اردوگاه ها و مناطق طبیعي، خدمات دهي در چارچوب گردشگري 
حلال در ايران صورت مي گیرد اما تبلیغ و استانداردسازي در اين 
زمینه انجام نشده لذا بايد س��ازوكار اجرايي آن را فراهم كرد. از 
سوي ديگر شهاب نادري، نايب رئیس فراكسیون میراث فرهنگي 
و گردشگري مجلس، خواس��تار تدوين دستورالعمل هايي براي 
توسعه گردشگري شده است. نادري با اشاره به اينكه بايد براي 
رشد گردشگري مذهبي حلال در ايران برنامه ريزي جدي انجام 
شود، مي گويد: بايد اذعان كرد كه درآمد عرصه گردشگري حلال 
ظرفیتي بالقوه در صنعت گردشگري دنیا محسوب مي شود لذا 
نبايد از اين بخش به راحتي چشم پوش��ي ك��رد. وي با تأكید بر 
اينكه يكي از راهكارهاي افزايش گردشگري حلال در كشورمان 
و جذب بیش��تر گردش��گر، تدوين دس��تورالعمل هايي در اين 
خصوص است، مي افزايد: سازمان میراث فرهنگي، صنايع دستي 
و گردشگري بايد سیاست هايي را اتخاذ كند تا بتوان به مباني و 
مؤلفه هاي جهاني گردشگري حلال نزديك تر شد. اين نماينده 
مجلس با اش��اره به اينكه عوامل مختلف��ي مي تواند در افزايش 
تعداد گردشگران مسلمان در ايران تأثیر مستقیم بگذارد، تصريح 
مي كند: به عنوان مثال با توجه به شرايط امنیتي خوب كشورمان، 
مي توان با ارائه تسهیلاتي مانند تسهیل صدور ويزا براي كشورهاي 
مسلمان خصوصاً همس��ايگان اقدامي اساسي در جهت افزايش 
رونق اين حوزه انجام داد. نايب رئیس فراكسیون میراث فرهنگي، 
صنايع دستي، گردشگري و مناطق آزاد مجلس شوراي اسلامي 
خاطرنش��ان مي كند: اماكن مذهبي متعددي در ايران اسلامي 
وجود دارد كه مي تواند مقصد بسیاري از مسلمانان دنیا باشید، 
از اين رو بايد با اطلاع رساني قوي تر در اين خصوص گامي بلندتر 
در راستاي شكوفايي گردشگري حلال برداشت. رسیدن به افق 
جذب 20 میلیون گردشگر مسلمان در سال با توجه به جمعیت 
بالاي يك میلیارد نفر مسلمان در سراسر جهان نمي تواند هدف 
دور از دسترسي باشد، به ش��رط آنكه كشورمان بتواند بازاريابي 

خوبي را براي معرفي جاذبه هاي توريستي از در پیش بگیرد.

   فرزين ماندگار
نام افشين پرورش چندس�الي است كه با افش�اگري در حوزه 
هنرهاي تجس�مي و مديريت اين حوزه پيوند خورده است، او 
مدت هاست كه نسبت به خروج آثار موزه هنرهاي معاصر به اروپا 
معترض است و در اين ارتباط دست به افشاگري مي زند، بسياري 
از گفته هاي او از جمله تأكيدش بر لزوم حسابرسي و تهيه  فهرست 
آثار موزه و پاسخگويي نهادها در مقابل افكار عمومي نشان دهنده  
مش�كلات متعدد در بطن نظام مديريتي فرهنگي ايران است. 
روز گذشته اختتامیه نمايش��گاه آثار موزه هنرهاي معاصر بود و 
عصر امروز هم طبق دعوتنامه اي كه ب��راي تعدادي از مجموعه 
داران فرستاده ش��ده، نمايش خصوصي آثار به صرف شام انجام 
مي شود. از فردا يك شنبه هم آثار بس��ته بندي شده و به مقصد 
برلین فرستاده مي شوند. مجموعه معاونت هنري كه پرورش از 
آنها با عنوان سرس��پردگان مافیاي هنر ياد مي كند، به گفته اين 
فعال عرصه هنرهاي تجسمي پس از ناكامي سال گذشته دوباره 

جان گرفته و به گفته او اين بار در سكوت سرخود و خیره سرانه، 
قانون را دور مي زند و كار خود را مي كند. 

پرورش كه منتقد ارسال آثار ملي ايران به اروپاست اخیراً در فضاي 
مجازي بار ديگر نسبت به اين مسئله هشدار داده و نوشته: مشكل 
من به عنوان يكي از مخالفان اصلي ارسال آثار موزه به اروپا اين است 
كه: لیست موجودي آثار موزه )آثار اصلي، اماني و اهدايي( كجاست 
و چرا هیچ كسي در ايران از تعداد موجودي گنجینه خبري ندارد؟ 
چرا تنها كامران ديبا و فرح ديبا، لیس��ت اصلي آث��ار را در اختیار 
دارند؟ چرا پس از گذر حدود 38 سال از تغییر حكومت ايران، هنوز 
از ملي شدن اين آثار جلوگیري مي شود و اوراق هويتي آثار به نام 
خانواده پهلوي، ديبا و كارگزاران حكومت گذشته است؟ چرا مفاد 
قراردادهاي بسته شده بین معاونت هنري و دول اروپايي محرمانه 
بوده و برخ��لاف اصول 77 و 125 قانون اساس��ي، تحويل مجلس 
نشده اس��ت؟ چرا بیمه نامه ها، ضمانت نامه ها و اوراق هويتي آثار 
ارسالي محرمانه باقي مانده است؟ چرا همانند جريان ارسال آثار 
موزه هاي میراث فرهنگي به اروپا، معاونت هنري از مجراي قانوني 
براي كسب مجوز ارسال آثار استفاده نمي كند؟ چرا به جاي كاردار 
فرهنگي ايران در آلمان، شخص كامران ديبا مسئول و ناظر برگزاري 
اين نمايشگاه در آلمان است؟ دلیل اين همه تعجیل، دستپاچگي و 
واكنش هاي سراسر دروغ مرادخاني و ملانوروزي )مزدوران مافیاي 
هنر( چیست؟ دلیل سپردن پروژه ارسال آثار به بخش خصوصي- 
بدون گذراندن پروسه هاي قانوني اين واگذاري- چیست؟ شش ماه 
پیش، سه دلال بدنام را مأمور به اجراي اين پروژه كردند و اين بار و. 

م مدير آرت سنتر پا به میدان گذاشته است.

هشدار درباره خروج گنجينه ملي ايران به اروپا

چرا به جای كاردار فرهنگی، كامران ديبا ناظر نمايشگاه ما در آلمان است؟!
    محمدصادق عابديني

نشست خبري سريال مناس�بتي »زير پاي مادر« با توهين 
يكي از بازيگران سريال به خبرنگاران به حاشيه كشيده شد. 
عوامل سريال »زيرپاي مادر« كه در شب هاي ماه مبارك رمضان از 
شبكه اول سیما پخش مي شود، روز چهارشنبه در نشستي مطبوعاتي 
با اصحاب رسانه رودررو شدند. در اواخر اين نشست مطبوعاتي بود 
كه پرسش يكي از خبرنگاران درباره ديالوگ هاي سريال با واكنش 
تند بهناز جعفري يكي از بازيگران اين سريال روبه رو شد. جعفري كه 
گويا از ابتداي جلسه نیز در نشست حضور نداشته، در پاسخ به سؤالي 
درباره شباهت ديالوگ نويسي سعید نعمت الله به ديالوگ فیلم هاي 
مسعود كیمیايي، شروع به فحاشي به خبرنگاران و منتقدان سینما 
مي كند. اين فحاش��ي البته با واكنش خبرنگاران حاضر در نشست 
روبه رو شده و برخي از آنها به نشانه اعتراض به توهین هاي اين بازيگر 
جلسه مطبوعاتي سريال »زير پاي مادر« را ترك مي كنند. بعد از اين 
ماجرا بود كه مشاور رسانه اي سريال زيرپاي مادر در اعتراض به توهین 
بازيگر اين سريال به خبرنگاران استعفا داد و همكاري خود را با اين 
مجموعه قطع كرد. اصحاب رسانه نیز در فضاي مجازي اعتراض هايي 
را نسبت به هتك حرمت قلم توسط بازيگر تلويزيوني داشته اند. مسئله 
شباهت ديالوگ هاي سريال  هايي كه سعید نعمت الله نويسندگي آنها 
را بر عهده دارد، به ديالوگ فیلم هاي مسعود كیمیايي پیش از اين نیز 
بارها مطرح شده بود و موضوع خاص و عجیبي نبود كه باعث واكنشي 

به اين شدت و خارج از دايره اخلاق شود!
سريال »زيرپاي مادر« به كارگرداني بهرنگ توفیقي و نويسندگي 
سعید نعمت الله به مناس��بت ماه مبارك رمضان تولید شده و از 

شبكه اول سیما پخش مي شود. در اين سريال كه به حول محور 
داستاني مشكلات عاطفي يك خانواده از هم گسیخته شكل گرفته 
است، بهناز جعفري در نقش زني مطلقه كه داراي پیشینه اخلاقي 
خوبي نیست، ايفاي نقش كرده است. اين براي نخستین بار نیست 
كه برخي از عوامل س��ینما در مواجهه با اهالي رس��انه شروع به 
فحاشي مي كنند. پیشتر نیز ماني حقیقي و لیلا حاتمي به صورت 
مستقیم به خبرنگاران توهین كرده و لیلا اوتادي بازيگر فیلم هاي 
تجاري و اغلب بي كیفیت س��ینما در برنام��ه تلويزيوني »هفت« 
جامعه رسانه اي را با الفاظي مانند بي سواد مورد حمله قرار داده بود. 
اگرچه بعد از هر توهیني به اصحاب رسانه واكنش هاي مقطعي از 
جانب خبرنگاران به افراد توهین كننده صورت گرفته است ولي تا به 
حال راهكار مناسبي جهت پايان فحاشي ها و بي احترامي برخي از 
عوامل سینما و تلويزيون به خبرنگاران ارائه نشده است و متأسفانه 
هنوز هم شاهد بروز برخي از توهین ها از سوي بازيگران شناخته 

شده يا كمتر شناخته شده به جامعه رسانه اي كشور هستیم.

با توهين يك بازيگر به اصحاب رسانه  

نشست خبري سريال »زيرپاي مادر« حاشيه دار شد انتقاد تهيه كننده از صادر نشدن پروانه نمايش
 اكران »ماه گرفتگي« بعد از انتخابات

 مثل نمايش فيلم كمدي در محرم است!
پس از نمايش فيلم »ماه گرفتگي« در جشنواره فيلم فجر، هادي انباردار تهيه كننده 
اين فيلم س�ينمايي ابراز اميدواري كرد فيلم مس�عود اطيابي كه به حوادث سال 88 
مي پردازد، پيش از انتخابات رياس�ت جمهوري، در نوبت دوم اكران نوروز به نمايش 
درآيد. اما با مخالفت رئيس سازمان سينمايي اكران اين فيلم سينمايي به تعويق افتاد. 
با برگزاري انتخابات رياس��ت جمهوري، هادي انباردار تهیه كننده »ماه گرفتگي« به  اي 
س��ینما مي گويد كه هنوز پروانه نمايش اي��ن فیلم به آنها تحويل داده نش��ده و بهترين 
زمان اكران از آنها گرفته شده است. پیش از برگزاري انتخابات رياست جمهوري، هادي 
انباردار تهیه كننده فیلم »ماه گرفتگي« تلاش هاي بسیاري كرد تا اين فیلم در روزهاي 
پر تب و تاب انتخابات به نمايش درآيد. اما در نهايت اين تهیه كننده اعلام كرد كه پس از 
جلسه مسعود اطیابي كارگردان »ماه گرفتگي« با رئیس سازمان سینمايي، محمد مهدي 
حیدريان اعلام كرده كه از تماش��اي اين فیل��م لذت برده، اما گفته كه بهتر اس��ت »ماه 
گرفتگي« زماني ديگر )پ��س از انتخابات( به نمايش درآيد. با گذش��ت حدود يك ماه از 
برگزاري انتخابات رياست جمهوري تهیه كننده »ماه گرفتگي«  در مورد زمان نمايش اين 
فیلم سینمايي، گفت: »سازمان سینمايي پروانه نمايش »ماه گرفتگي« را در اختیار ما قرار 
نداده و هنوز وضعیت اكران اين فیلم مشخص نیست.« انباردار كه همچنان از عدم نمايش 
»ماه گرفتگي« در نوبت دوم نوروز دلخور است، در ادامه مي گويد: »بهترين زماني كه »ماه 
گرفتگي« مي توانست به نمايش درآيد، پیش از انتخابات رياست جمهوري بود اما متأسفانه 
ما را از اكران در اين بازه زماني محروم كردند و گفتند بهتر است در زماني ديگر اين فیلم به 
نمايش درآيد. ما مي خواستیم اين فیلم در روزهايي كه كانديداهاي رياست جمهوري، با 
يكديگر رقابت مي كردند به نمايش درآيد، اما اكران پس از انتخابات براي »ماه گرفتگي« 

مثل اين مي ماند كه يك فیلم كمدي در ماه محرم به نمايش درآيد. «

   جواد محرمي
 س�ريال تلويزيوني نف�س با اينكه ش�روع 
خوبي داشت اما اين روزها با افت محسوسي 
در كش�ش داس�تاني خ�ود مواجه اس�ت. 
جليل س�امان، كارگردان سريال تلويزيوني 
نف�س از ابتداي آغ�از به پخش اين س�ريال 
هم�واره از مخاطبانش درخواس�ت كرده تا 
صبور باش�ند و منتظر اتفاق هاي خوب اين 
س�ريال بمانند، او اخيراً در يادداش�تي اين 
درخواس�ت را ب�از ه�م مطرح كرده اس�ت. 
س��ريال تلويزيوني نفس اين شب ها از شبكه 
3 س��یما در حال پخش اس��ت، كاري كه از 
جنبه هاي معمايي، پلیسي و چريكي برخوردار 
است و به لحاظ جدي بودن موضوع )سازمان 
منافقین( و در مقايس��ه با آثار طنزي كه طي 
يكي دو دهه اخیر در ايام ماه مبارك رمضان 
پخش مي ش��د داراي مزيت نس��بي مطلوبي 
اس��ت و اثري متفاوت محس��وب مي شود اما 
نفس مانند اغلب سريال ها و فیلم هاي ايراني 
از ضعف مفرط فیلمنامه رنج مي برد و مخاطب 
را هم با اين رنج ش��ريك مي كند. ضعفي كه 
كارگردان اثر را مجبور ك��رده مدام و از طرق 
مختلف از مخاطبان بخواهد صبوري و قصه را 

تا انتها دنبال كنند. 
   وعده هاي سامان

جلیل سامان در تازه ترين اين موارد روز گذشته 
در يادداش��تي كه در كانال تلگرامي اش منتشر 
كرده نوشته: »نقطه عزيمت نفس مثل دو كار 
قبلي ام عشق و وابستگي عاطفي است اما عشق 
سطوح مختلفي دارد و با هركدام از شخصیت ها 
كاري مي كن��د، هرچه داس��تان جلوتر مي رود 
وجه تمايز نفس با كارهاي قبلي بارزتر مي شود و 
شخصیت ها رفتارهاي پیچیده تري از خودشان 

بروز مي دهند.«
كارگ��ردان نف��س در ادام��ه اين نوي��د را به 
مخاطبان مي دهد كه با دنبال كردن سريال 
بارها و بارها غافلگیر ش��وند و تصوراتش��ان 
درباره شخصیت ها به هم بريزد، او مي نويسد: 
»توصیه مي كنم قبل از تمام ش��دن آخرين 
قسمت سريال قضاوت نكنید تا لذت تماشاي 
آن را از دست ندهید. تمام پلان ها، ديالوگ ها 
و رفتارهاي ش��خصیت ها ب��ه منظور خاصي 
طراحي ش��ده اند و منطق خاص خودش��ان 
را دارند. مقايس��ه نف��س با ارمغ��ان و پروانه 
اش��تباه اس��ت. به جاي مقايس��ه بهتر است 
اطلاعات نف��س را تجزيه و تحلی��ل كنید و 

نكات مشتركش��ان را با كاره��اي قبلي پیدا 
كنید چون آنها سرنخ رفتارهاي شخصیت ها 
هستند. فصل اول نفس در 30 قسمت تهیه 
شده است، داستان و مضمون در اينجا به اوج 
مي رسد اما داستان ادامه دارد. فصل دوم نفس 
به احتمال زياد اگر خدا بخواهد در سال جاري 
فیلمبرداري خواهد شد كه در آن سرنوشت 

شخصیت ها دنبال مي شود.«
ظاهرا كارگردان نفس از اينكه مخاطب س��رد 
شده و ادامه تماش��اي اثرش را رها كند نگران 
است، او مي داند كه نفس سريال اتمسفر است، 
سامان در خیلي قسمت ها تقريباً از هیچ اتمسفر 
ساخته، استفاده او از عشق به عنوان نقطه ثقل 
مركزي اثرش به ورطه تكرار افتاده است، براي 
همین در برخي از قسمت ها دقیقاً هیچ اتفاقي 
نمي افتد، داستان به پیش نمي رود و وزن اصلي 
به جاي اينكه روي داس��تان باش��د روي وقايع 

حاشیه اي و پیراموني سنگیني مي كند. 
اين مشكل از زماني كه روزبه از داستان بیرون 
رفته شكل مضاعفي به خود گرفته، از زماني كه 
او را نمي بینیم درام افت محسوسي كرده است، 
ما مدام پلان ها و صحنه هايي مي بینیم كه ناهید 
تنها در اتاق خانه نشسته و نوار فرهاد را در ضبط 

مي گذارد و به فكر فرو مي رود. 
   مخاطب چرا بايد ادامه بدهد؟

يكي از عناصري كه فیلمس��از ب��راي پر كردن 
حفره ه��اي دراماتیك اثر از آن اس��تفاده كرده 
صداي فرهاد اس��ت، اين حربه با زياد شدن به 
جايي مي رس��د كه مخاطب را دلزده و خس��ته 
مي كند و ناخواس��ته به خود مي گويد من دارم 
وقتم را صرف چي مي كن��م؟ تصاوير ناهید كه 
افس��رده به ترانه هاي فرهاد گ��وش مي دهد تا 
كجا بايد ادامه داشته باشد؟ من تا كي بايد با او 

همذات پنداري كنم؟ 
اساساً چقدر مي توانم خودم را درگیر با اين قصه 
جدايي نگه دارم، ظاهراً فیلمساز قرار است جايي، 

احتمالا در قسمت هاي پاياني من را غافلگیر كند 
ولي چرا بايد براي غافلگیر شدن اين همه شب را 

پاي تلويزيون منتظر بمانم. 
جلیل سامان ايده اي داشته كه مثل كش آن را 
كشیده است، قرار است اتفاقي بیفتد و مخاطب 
حدود 20 قسمت يا بیش��تر معطل آن رويداد 
اس��ت، در واقع نفس به جاي اينكه مخاطب را 
معلق نگه دارد او را معطل كرده اس��ت. سامان 
در بسیاري از قسمت ها دچارهمان ايرادي شده 
كه خودش ماجراي نیمروز را متهم به آن كرده 
بود و آن را بیشتر وقايع نگاري دانسته بود، فارغ 
از درست يا غلط بودن آن سريال نفس در بخش 
عمده اي از قسمت هايش به ورطه وقايع نگاري 
فرو غلتیده اس��ت، پدر به تظاهرات مي رود، به 
خانه بازمي گردد با همسرش مشاجره مي كند 
و دوباره بیرون مي رود و اين بار دختر مي آيد و با 
مادر درد دل مي كنند و به بیمارستان مي رود و 
مخاطب واقعاً میان اين رفت و آمدهاي ملال  آور 

معطل مانده است. 
سامان چون به لحاظ درام دستش خالي بوده تا 
مي توانسته به سريال اتمسفر داده است، او چون 
مي تواند فضا بسازد و در اين مورد توانمندي دارد 
متأس��فانه در ورطه افراط افتاده است، صداي 
فرهاد اگر در خدمت اثر باش��د جواب مي دهد 
كه اين اتفاق در بعضي صحنه ها افتاده اما خیلي 

جاها مخاطب را خسته و دلزده مي كند. 
   پاشنه آشيلي به نام فيلمنامه

اي كاش تمركز و دقتي كه جلیل سامان روي 
كارگرداني س��ريال نفس انج��ام داده پیش از 
كلید زدن كار روي فیلمنامه هم انجام مي شد، 
فیلمنامه همچنان پاش��نه آشیل فیلمسازي و 
سريال سازي در ايران اس��ت. يعني به موازات 
پیشرفت كارگرداني در ايران ما شاهد پیشرفت 
همزمان فیلمنامه نويسي نیستیم، سريال نفس 
هم دقیقا از همین جا ضربه اصلي را مي خورد، 
جلیل س��امان به حق به توانمندي كارگرداني 
خود اطمینان دارد اما متأس��فانه به اين درك 
و آگاهي نرس��یده كه نبايد بار اصلي نوش��تن 
فیلمنامه را در چنین پروژه هايي خود به تنهايي 
به دوش بگیرد، او هر قدر هم كه در فضا دادن 
به كار چیره دست باشد باز هم شايسته نیست 
وزن اصلي كار را روي مزيت نسبي كارگرداني 

خود بگذارد. 
مخاطب امروز آگاه تر و حرفه اي تر از آن اس��ت 
كه به طور غريزي متوجه نش��ود چ��ه اتفاقي 
در حال رخ دادن اس��ت، حالا ه��ر قدر هم كه 
كارگردان يادداشت بنويس��د و مصاحبه كند 
و مخاطب را ب��ه صبوري فرابخوان��د فايده اي 
نخواهد داش��ت، مخاطب اساس��اً چرا بايد به 
توصیه صبوري ورزيدن جلیل سامان عمل كند. 
كجاي دنیا مخاطب را معطل نگه مي دارند و از او 
مي خواهند صبور باشد؟ اين درام است كه بايد 

مخاطب را پاي كار نگه دارد. 
اي كاش جلیل سامان در فصل دوم اين سريال 
كه احتمال ساختش را در س��ال جاري داده به 
فیلمنامه نگاه جدي تر و حرفه اي تر داشته باشد 
و آن را همپ��اي كارگرداني اث��رش ارتقا دهد. 
ايده اش را اين بار به يك تیم نويسندگي سفارش 
دهد و مديريت سازمان هم به اين سطح از رشد 
برسد كه براي فیلمنامه خیلي بیشتر از اينها بايد 

بودجه اختصاص داد.

يكي از عناصري كه فيلمس��از براي 
پر كردن حفره ه��اي دراماتيك اثر 
از آن اس��تفاده كرده ص��داي فرهاد 
است، اين حربه با زياد شدن به جايي 
مي رسد كه مخاطب را دلزده و خسته 
مي كند و ناخواسته به خود مي گويد 
من دارم وقتم را صرف چي مي كنم؟

نگاه »جوان« به سريال نفس كه اين شب ها از شبكه3 پخش مي شود

مخاطب با نفس معلق نيست، معطل است!

آقاي حيدريان به خاطر انتصابات 
غير كارشناسي تان سپاسگزارم!

آرايش و چیدمان جديد مديران س��ازمان س��ینمايي انجام ش��د 
و كمابیش هم��ان طیف و تیم نزديك به مدي��ران دهه 60 و آقاي 
حیدريان انتخاب شدند. پس از انتخاب غلط و پر اشتباه آقاي ايوبي 
براي رياست سازمان سینمايي در ابتداي دولت يازدهم و به دنبال آن 
انتصاب وزير جديد ارشاد و عزل آقاي ايوبي همه نگاه ها براي رياست 
سازمان سینمايي در س��ال آخر دولت يازدهم به آقاي حیدريان 
مشاور جديد وزير جديد بود. آقاي حیدريان انتخاب و انتخابات هم 
تمام شد و آقاي حیدريان قرار شد به جاي چهار ماه رياست چهار 

سال و چهار ماه سكان كشتي سینما را در دست داشته باشند. 
اما اي��ن چینش جديد مديران در س��ازمان س��ینمايي همه را 
مبهوت كرد. اين انتصابات نش��ان داد همچنان آقاي حیدريان 
مانند دوره اولیه مديريت خود در سال هاي ابتدايي دهه 80 فاقد 

ايده براي اداره سینماي كشور است. 
انتخاب غلط و پر اش��تباه آقاي داروغه زاده ب��راي اداره نظارت و 
ارزشیابي كه هنوز استعفاي ايشان به عنوان معاونت فرهنگي فارابي 
در ماه هاي ابتدايي دولت يازدهم در يادها مانده، انتصاب مش��اور 
بین الملل سازمان سینمايي كه فقط جشنواره گردي خارجي كرده 
و ابتدايي ترين اصل را براي مديريت بین الملل كه دانس��تن زبان 
انگلیسي است فاقد اس��ت و اينكه ايشان همیشه فیلمساز دولتي 
بوده و از تعامل با بخش خصوصي براي س��اخت فیلم عاجز بوده 
كه ديگر اظهر من الشمس اس��ت، تعويض پر از شبهه مدير مالي 
س��ازمان و انتصاب فرد نزديك به آقاي حیدريان با توجه به اينكه 
قرار اس��ت در دوره جديد تولید فیلم هاي فاخر از سر گرفته شود، 
انتصاب مدير جديد مؤسسه رسانه هاي تصويري در حالي كه هیچ 
عكس و رزومه اي از ايشان در فضاي مجازي و غیر مجازي نیست و از 
همه بدتر دادن سه پست مديريتي و مشاوره اي به مدير عامل خانه 
س��ینما كه در بهترين حالت يك تهیه كننده متوسط با فیلم هاي 
نفروش و كارگردان هنري افتتاحیه و اختتامیه چندين جشنواره 
فجر بوده و گويا قرار است دبیر جش��نواره فجر در سال جاري هم 
باشد، همه و همه نشان از ناپايداري، عدم شناخت از ظرفیت مديران 
فرهنگي نظام، عدم شناخت از ساز و كار تولید و نمايش سینماي 
ايران و مهم تر از همه فقدان شناخت از مقوله بین الملل را كه جزو 
وعده هاي مديريتي آقاي حیدريان بوده، براي آقاي حیدريان در 
پیش دارد. آقاي حیدريان همه مديران جديد خود را دوستان خود 
معرفي كرده، با شناختي كه از آقاي حیدريان به عنوان يك انسان 
با تقوا، متدين و مسلمان است، اينگونه انتصابات دوستانه و به دور 
از توانايي به طور قطع در ذهن اهالي سینما و اصحاب رسانه باقي 
خواهد ماند و چهره ايش��ان را به عنوان يك مدير ارزش��ي و تهیه 

كننده فیلم محمد)ص( خدشه دار خواهد كرد. 
اين انتصابات مديريتي خنثي و دوس��تانه در س��ازمان سینمايي 
كپي پاكیزه و برابر اصل با سیاس��ت هاي دولت آقاي روحاني است، 
يعني قطعاً در اين چهار سال جديد دولت آقاي روحاني قرار نیست 
اتفاق خاصي در سینماي ايران چه در عرصه تولید و چه در عرصه 
نمايش بیفتد و يك چهار سال فرسايشي، نا امید كننده، يكنواخت و 
استعداد سوز در عرصه سینمايي كشور در پیش است. اما نكته مهم و 
از ياد رفته براي آقاي حیدريان اين است كه اين انتصابات در روزهايي 
رخ داد كه فرمايش مقام معظم رهبري در باب مقوله آتش به اختیار 
تفسیرهاي گوناگوني را در بین اهالي فرهنگ ايجاد كرده و تمامي 
دلسوزان فرهنگي به شور و تكاپو درآمدند تا با تفسیرهاي خود از اين 
مقوله مهم و جهادي سلايق انقلابي و آرمان گرايانه خود را به عموم 
جامعه منتقل كنند. در پايان به عنوان يك دغدغه مند و نگران مسائل 
فرهنگي كشور از آقاي حیدريان سپاسگزاريم كه با اين انتصابات بد 
و غیر كارشناسي فضا را براي جهادگران فرهنگي مهیا كردند تا در 
میدان آتش به اختیار به اقدام و عمل انقلابي برآمده از اخلاق و انصاف 

و تعهد و آرمانگرايي خود مشغول شوند.

»شناسايي« داعشي ها در شبكه جام جم
ب�ه  ك�ه  اس�ت  مس�تندي   مجموع�ه  »شناس�ايي« 
اب�زار  از  داع�ش  اس�تفاده هاي  بررس�ي  و  تحلي�ل 
رس�انه ب�راي الق�اي وحش�ت در جه�ان مي پ�ردازد. 
يك چاقو، يك قربان��ي و يك دوربین، اينها ابزارهايي هس��تند كه 
داعش به كمك آن توانسته در مدت زماني كوتاه تمام جهان را تحت 
تأثیر ارعاب خود قرار دهد. س��ال 2005 ايمن الظواهري، دومین 
رهبر القاعده در نامه اي به ابومصعب الزرقاوي، رهبر شاخه القاعده 
در عراق نوشت، ما در جنگ هستیم و بیش از نیمي از اين جنگ در 
فضاي رسانه ها رخ مي دهد. داعش فراتر از بعد نظامي به دنبال نبرد 
براي متأثر كردن ذهن ها و ادراك است تا بتواند توجه همه مخاطبان 
جهاني را به خود جلب كند. سلاح فیزيكي سلاح اصلي داعش نیست 
و امروزه نمايش ترور در جلوي چشمان مخاطب به اصلي ترين سلاح 
آنها تبديل شده است. شناسايي مجموعه مستند 13 قسمتي شبكه 
جهاني جام جم به تهیه كنندگي و كارگرداني اسماعیل حاج حیدري 
است. شناسايي پنج شنبه ها و شنبه ها ساعت 01:00 بامداد به وقت 
تهران، 22:30 به وقت وين، 19:00 به وقت مركز امريكا و 22:00 به 

وقت سیدني از جام جم پخش مي شود. 

    تلویزیون

حكمت 15 

مَا كُلُّ مَفْتُونٍ يعَُاتبَُ .

 هر فري��ب خورده اى را نمى ش��ود 

سرزنش كرد.

علي شيرازي     یادداشت

تلاش براي دستيابي به 20 ميليون گردشگر مسلمان در سال

اماكن مذهبي كشورمان مقاصد گردشگري مي شوند

    سينما


